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Uitlui 

Ais het aan Martin had gelegen, was deze uitlui weggeraakt. Hij placht 
immers een autodafe aan te richten met onze archieven. Het is een troost 
dat deze voornamelijk zijn eigen correspondentie met mede-redakteuren 
bevatten. Zijn niets ontziende eerlijkheid kon buitenstaanders danig prik
kelen. Wij den ken hierbij aan heer Sikkesz s.s.t.t. Overigens niet de enige 
chocolademagnaat in zijn pen-club; wij komen daar ook zekere Van 
Houten tegen. Zijn belangstelling voor de vervangingsleer was verheugend. 
Niet aileen volgde hij te dien aanzien de Franse vakpers, hij ging zelfs 
zo ver met de Amsterdamse school naar Krupp te vertrekken om aldaar 
mensen op kostenplaatsen te zien werken. Later zou hij aan de voet van de 
Berlijnse muur ontdekken dat Ulbricht als souteneur begonnen was. Deze 
en vele andere schokkende ervaringen beschreef hij met scherpe pen in 
talrijke Rostra's. 
De avond dot wij zijn scooter door een lieftallig meisje zagen aanduwen, 
begrepen wij dat hij voor Rostra verder verloren zou zijn en dat hij zijn 
aandacht op de vraagcurve naar tramvervoer zou gaan richten. Wij hopen 
hem nog vele malen op het achterbalkon te mogen zien tellen. 
Tramwel Martin! 

Boekhandel 

KIRCHNER 
(A. L. J. Roscher) 

Leliegracht 18 - Amsterdam-Centrum - Telefoon 244449 
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Zeer geacht lid, 

De Weledelgeboren Heer 
De Heer Jansen 
Lid van de Studievereniging 
der Economische Faculteit 
Universiteit van Amsterdam. 

Op de overdrachtsvergadering van de Studievereniging der Economische 
FacL/lteit, waarop U U, evenals 1353 andere studenten, die aan onze Faculteit 
studeren, liet vert~genwoordigen door een dertiental studenten, heb ik U 
toegezegd in de eerstvolgende "Rostra" een korte schets te geven van de 
plannen van de S.E.F. voor het komende jaar. 
Bii 'het opstellen van plannen voor een juist aangevangen bestuursjaar is 
men geneigd zich over te geven aan een grote hoeveelheid ideeen en 
speelse fantasieen en op het einde van het jaar merkt men dan met schrik, 
dat slechts weinig van deze ideeen werkelijkheid zijn geworden. Moge ik 
er mee volstaan een aantal kernpuntjes te noemen, als het ware tref
woorden voor een komend bestuursjaar. 
Het voornaamste trefwoord moge dan zijn: Contact, en dan wei in de 
eerste plaats contact met de leden van de S.E.F. zelf. Hoe vanzelfsprekend 
dit vermoedelijk ook klinkt, dit geldt niet voor diegenen die de S.E.F. de 
laatste jaren nauwlettend hebben gadegeslagen. Dit contact zal gestimu
leerd worden door: 
1. Voor de candidandi een tweetal lezingencycli over in de belangstelling 

staande economische onderwerpen. 
2. Voor de candidaten een excursie, vermoedelijk naar een Oost-Europees 

land, met daaraan voorafgaand een aantal uitvoerige lezingen met 
discussies over het economische stelsel en de politieke en economische 
omstandigheden van het desbetreffende land. 

3. Het verschijnsel ledenvergadering in ere te herstellen, door ze a'llereerst 
frequenter te houden en bovendien een vooraanstaand econoom te 
verzoeken ti;dens deze vergadering.en een inleiding te willen houden. 

4. Voorts zal er voor de candidaten en candidandi tezamen naar aile waar
schijnlijkheid een excursie naar de Deltawerken worden georganiseerd, 
voorafgegaan door een aantal beschouwingen over de economische, 
socidlogisc!he, p/anologische en andere probJemen die met deze werken 
verbonden zijn. 

Indien ik in deze brief zozeer de nadruk leg op het woord contact, dan wil 
ik niet nalaten nogmaals te onderstrepen, dat contact duidelijk doelt op 
wederkerigheid. Wij kunnen met nog zoveel energie en enthousiasme onze 
bestuurstaak aanvangen, indien wij ons niet gesteund weten door een 
enthousiast meedenkend en vooral meewerkend ledental, is al onze moeite 
bi; voorbaat tevergeefs. Wij deen een beroep op U dat U als Klankbord 
weet te fungeren voor alles wat binnen de Faculteit leeft. Indien U kritiek 
of adviezen, vragen of aanbevelingen met betrekking tot onze Faculteit 
heeft, en het ligt naar Uw mening op de weg van het SEF.-bestuur een 
geluid over de desbetreffende zaak te laten horen, volt U er ons gerust 
mee lastig, want het is in het belang van ons allen. 
Er op vertrouwend in deze op U te mogen rekenen, tekent met gevoelens 
van de meesle hoogachting, 

J. V. M. Hardon, h.t. S.E.F.-Praeses 

ab adiaat: H. F. Koster, Seminarium voor Bedrijfshuishoudkunde van de 
Universiteit van Amsterdam. 
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De Putsch 
Woensdag 3 november 1965, 5.30 uur, plaats: Bovenzaaltje van cate
restaurant "de Kroon" aan het Rembrandtsplein. Bijna was de S.E.F. er niet 
meer! Bepaalde groeperingen, onder andere, zo leek 'het althans op be
paalde momenten, de S.R.A. vertegenwoordigend, en een bepaalde fractie 
uit de A.S.V.A.-Iedenraad vertegenwoordigend, (U weet wei welke!) was 
het bijna gelukt. Dot het niet gelukt is, is te danken aan de aanwezigheid 
van een aantal S.E.F.-Ieden die belangstellend en zonder "partijdiscipline" 
de vergadering kwamen bezoeken en aan het bliksemsnel reageren van 
het (inmiddels afgetreden) S.E.F.-bestuur. Aan 'het begin van de vergadering 
bleek 01 dot er iets bijzonders zou komen. Op werkelijk iedere slak werd 
zout gelegd. Waar het werkelijk om ging werd pas later duidelijk. De 
"oppositie" kwam toen met een "motie" het beleid van het huidige bestuur 
als onvoldoende te kwalificeren, het nieuwe bestuur niet te benoemen, 
maar een driemanschap uit de "oppositie" te benoemen, (de woordvoerder 
had uit aile bescheidenheid zijn eigen naam hier ook maar bijgezet) die 
de zaken dan zou moeten reorganiseren en verder behartigen. Zo ver is 
het gelukkig niet gekomen. Het voorgedragen bestuur is benoemd en er 
werd een commissie gevormd die bestaat uit enkele leden van het S.E.F.
bestuur en uit enkele leden van de "oppositie" ten einde de S.E.F. beter in 
de S.R.A. te doen inpassen wat er 0.0. op neer komt dot er een aanta'i malen 
per jaar convocaties voar dan te houden ledenvergaderingen zullen moeten 
worden rondgestuurd aan aile led en, (kosten ongeveer t 120 per keer) dot 
er statuten moeten komen, dot het financieel verslag, (het goat in totaal 
om t 2500 per jaar) gestencild en wei ter beschikking van de leden moet 
komen (Kosten?) etc. *) en dan te bedenken dot 'het de "Studievereniging" 
Economische Faculteit betreft, waarbij van "oppositie"-zijde terioops werd 
opgemerkt dot de Vereniging eigenlijk niet bestond maar nog opgericht 
moest worden. Welke woarde aan deze opmerking gehecht moet worden 
werd niet duidelijk, temeilr door het afgetreden bestuur, (van welke ver
eniging dan?) gedechargeerd werd en het nieuwe bestuur, (van we'lke 
vereniging dan?) zonder hoofdelijke stemming werd benoemd. 
Kortom het was een ervaring op zich op de anders zo rustige S.E.F.
vergaderingen zoveel deining te zien ontstaan, waarbij het 0.0. opviel hoe 
perfect het "partij-apparQat" wei functionneert. Toch, en dit dient duidelijk 
gesteld te worden, is de ontwikkeling naar mijn mening bijzonder gevaarlijk. 
De S.E.F. is een studievereniging, een vereniging van studenten aan de 
Economische Faculteit met het doel de band tussen de studenten onderling 
en de student en hoogleraar te verbeteren. Dot daarbij tegenover de hoog
leraren bepaalde gedachten ten aanzien van de methodiek van de opleiding 
etc. naar voren gebracht worden is aileen maar toe te juichen, maar loot 
men nu de gedachten niet in eisen om willen zetten, omdat dit, (zoals de 
situatie momenteel ligt) aileen maar verstorend zou werken. (Daarbij de 
wenselijkheid en redelijkheid van de eisen geheel in het midden latend.) 
De band tussen de hoogleraren en de S.E.F. is tot op heden gezond te 
noemen, moge het zo blijven. Ik wens de heer Hardon als nieuwe voorzitter 
van de S.E.F. in dit komende studiejaar dan ook veel succes (en gezien 
de ontwikkelingen) sterkte toe. 

D. Meys 

*) De raadgevingen van Minister Vondeling zijn hier volkomen in de wind geslagen! 
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HOOG GENOTEERD 

en . .. steeds courant! 
* Vaste, deskundige medewerkers op fiscaal en financieel terrein. 

* Elke zaterdag de veelge1ezen Financiele Kroniek. 

* Volledige beursnoteringen van dezelfde dag. 

* Verreweg de meeste financiele annonceringen. 

* Jaarlijks het alom geprezen Banknummer. 

Mede door zlln gevarieerde inhoud (voor het gehele gezin) staat 
het ALGEMEEN HANDELSBLAD bi} zakenlieden niet het 
minst in Beurskringen - hoog aangeschreven. Het is oak DE krant 
voor studerenden aan de economische faculteiten! 

* VOOR STUDENTEN SLECHTS f 10,- PER KW ARTAAL 

ALGEMEEN HANDELSBLAD 
veel gevraagd algemeen gangbaar 

CANDIDATEN! ! 

W ordt adspirant-lid van de Kring van Amsterdamse 
Economen. * V oor adspirant-leden geldt de nominale 
contributie van f 2,50 per jaar. 

gee!t U op als adspirant-lid bij Drs. L. D. Oosterveld, 
Secretaris Kring van Amsterdamse Economen, 
Comeniusstraat 549-IIl, 
Amsterdam-Slotervaart, 
(Tele!oon: huis 's avonds 020-152197) 

* De vereniging van afgestudeerde economen aan de economische facuIteit 
van de Universiteit van Amsterdam 
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Enquete van de Studievereniging 

van de Economische Faculteit 

van de Universiteit van Amsterdam 

Inleiding: 

Omstreeks juli 1964 is op initiatief van de S.E.F. een enquete gehouden 
onder studenten, die in e eriode 'anuari '60 tim 'uni '64 het cand.-ex. 
behaaTaen:-lJe res~ taten van de enquete zou en een zo ui elii moge ii 
6'eeld moeten geven van hetgeen er onder de huidige studentengeneratie 
aan onze faculteit leeft t.a.v. studie en studeren. 
De onderhavige publicatie is een weergave van de meest relevante uitkom
sten. Gezien de omvang van de enquete ziin wii gedwongen om deze 
in twee delen te publiceren. De conclusies zullen in het tweede gedeelte 
opgenomen worden. 
Om een indruk te kriigen van de representativiteit is de volgende tabel 
opgesteld: 

aantal behaalde cand.-ex. Aantal ingevulde 
Kalender- = aantal uitgezonden enquete-formulieren (2) als 

laar enquete-form u I ieren % van (1) 
(1) (2) 

1960 69 31 44,9 
1961 80 53 66,3 
1962 70 46 65,7 
1963 81 51 62,9 I 1'1 '64 - 1414 '64 20 16 80,0 

320 I 197 Totaall 

In totaal heeft 61,56 % de enquete beantwoord. In het nu volgende is 
afgeweken van de indeling naar het jaar van het behalen van het candi
daatsexamen. En is gegroepeerd naar de cursus van eerste inschriiving 
aan onze faculteit. Hierbij ziin de joren 1948/'49, 19501'51 en 1955/'56 wegens 
hun respectievelijke geringe aantallen samengenomen. 

Vooropleiding: 

De volgende vragen zii n o.a. gesteld: 
1. Behaald einddiploma: (H.B.S.AlH.B.S.-B/Gymn.-A/Gymn.-B) 
2. Op andere wijze verkregen toegang tot de economische studie , 

Ingezonden H.B.S. Gymn. 
Staatsex. formulieren A I B A B 

I 197 81 I 61 12 40 3 

I 
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Uit bovenstoonde tobel blijkt een klein overwicht van het oontol studenten 
met een B-opleiding. 

Candidaatsstudie 

De volgende vrogen zijn gesteld : 
1. Tijdstip van het beholen van het condidootsexomen: , '" ", (moond) 19 
2. Het condidootsexomen werd door mij in totool keer ofgelegd. 
3, Tijdens de condidootsstudie werd door mij metlzonder onderbrekingen 

(exclusief vokonties) gestudeerd. 
Onderbrekingen: 

moonden wegens, moonden wegens, etc. 

Uit de ontwoorden op de vrogen 1, 3 en 4 en uit het joortol van de eerste 
inschrijving is een "netto-gecorrigeerde studieduur" berekend. Het stud ie
joor is hierbij op 10 moonden gesteld en wei lopend van oktober tot en 
met jlili. Augustus en september zijn ols vokontiemoonden genom en. De 
studieduur in ko'lenderjoren is gecorrigeerd tot een studieduur in bruto
studiejoren van 10 moonden. De "netto gecorrigeerde studieduur" is hieruit 
verkregen door de onderbrekingen, (exclusief de vokonties) of te trekken 
en de doorgestudeerde vokontie (augustus en september) bij te tellen. 
De resultoten zijn in moonden in de volgende tobel samengebrocht. 

CP -:) 
o~ 0 L- 0 L-- ::> - ::> 
III ::> :) ::> - ::> 

jaorgong ..0-0 .. ..:-0 CP ..:-0 C <ll ..0 .. <ll C 
L (j) 

E:.o . 0·-
E 

0 · -Eu-O u-o 
<ll ::> <ll <ll ::> <ll <ll ::> 
Ol~ rn 0> t; Ol Ol t; 

194811950/1955 71 .3 6l.3 47.2 
1956 48.7 44.1 40.9 
1957 46.2 37.4 36.3 
1958 43.7 39.4 36.1 
1959 42.6 36.4 36.4 
1960 37.4 32.0 33.4 
1961 29 25.0 27.7 

De totole gemiddelden zijn respectievelijk: 
gemiddelde absolute studieduur: 45.1 moonden 
gemiddelde bruto gecorrigeerde studieduur: 38.7, maonden 
gemiddelde netto gecorrigeerde studieduur: 37.2 ' moonden. 

Wanneer wij de groep die in 1961/'62 de studie begonnen is wegloten, 
zij hebben het condidoots voor 14-4-1964 gedoon, worden de gemidde'lden: 

gemiddelde absolute studieduur: 
gemiddelde bruto gecorr. studieduur: 
gemiddelde netto gecorr. studieduur: 

45.5 moonden 
39.1 moonden 
37.4 ' moonden. 

Voorts bleek, dot 161 van de 197 studenten het condidootsexomen no 1 x 
behoolden, 34 no 2 mool en slechts 3 no 3 mool. 
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Op de vraag met welke vakken de candidaatsstudie uitgebreid diende te 
worden heeft men met grote fantasie gereageerd; juist door de grote 
verscheiden'heid van suggesties vielen de volgende uitkomsten op: wis
kunde (17), bedrijfssociologie (17) en filosofie (16). 

Een veel duidelijker uitspraak werd gedaan m.b.t. de volgende vraag : 
"Naar mijn oordeel dient(en) van de candidaatsstudie te vervallen het 
(de) vak(ken): 

87 studenten 
31 

9 
6 

" 

econ. aardrijkskunde 
econ. geschieden is 
handelsrecht 
in!. en burg . recht 

De uitkomst op de vraag, welke van de bestaande vakken dienen uitge
breid te worden, geeft het volgende beeld; men lette hier vooral op de 

(\) til 

Q) -0 c: 
. ;: + ....: c: :c .... (\) 

o . 0 0) :::l U ..t::. -0 
Q)..:,t. ~ 

... c: ..:,t. Q) u (\) 

..t::..s3. o.t: . ;: til ... (\) 

...c .~ ..:,t. .~ ... ..t::. ..... c: 0 (\) (\) til U • ..t::. ...c -c o..t::. ·u -;: - til E...: .... Q) (\) Q) . a. >-0 c: til ci. + -0 (\) til ....... ...... Q) 0) 0) 
0)'" -0", 0 :8 0 ... c: - (\) (\) 0 o 0 c: ... -':::l 0 U 
0-0 ..D ..:,t. -:;;~ ~ til a. .s: ..D ..t::. Q) 

15 36 5 3 11 19 5 8 I 1 

vakken: bedrijfshuishoudkunde + kostprijs, prop. wiskunde en algem. 
theorie der staathuishoudkunde. Bezien wij nu ook de volgende vraag: 
"De verplichte stof van het (de) volgende nu bestaande vak(ken) dient te 
worden verk'ieind : "'" """0 " 

14 18 8 

OJ 
c: .;: 
(\) 

·u 
c: 
o 
c: 
~ 

6 4 

(\) 
-0 
c: 
:::l 

..:,t. 
til 

.~ 

ci. 
o ... 
a. 

2 

-;: 

+~ .... 
- :::l .s: ..D 

28 

:c 
U 
(\) ... 
til 

(\) 

-0 
c: 
o 

..t::. 

20 

. 
til 

..:,t. 

.;: 
-0 ... 
o (\) 
0-0 
.c: 

U :::l 
(\) ..:,t. 

30 

] 
.!!:! 
..t::. 

U 
til 
(\) 

OJ 
U 
(\) 

32 

Men zou hieruit kunnen opmaken, dat de wens bestaat om vooral de wis
kunde meer accent te geven gedurende de opleiding voor het candidaats
examen. 

T.a .v. de studieduur kwam het volgende resultaat naar voren: 94 studenten 
achten het noodzakelijk de studieduur v~~r het cand.-examen te bekorten; 
99 studenten achten het niel noodzakelijk en 4 gaven geen antwoord. 

De nu volgende vraag brengt ons op het terrein van de onderwijsmetho
diek. Vraag: "Naar mijn oordeel kan de stud ie, ongeacht het studie
programma, door een andere onderwijsmethodiek weI (+) / niet (-) 
worden versneld . Deze vraag werd door 175 van de 197 geenqueteerden 
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bevestigend (+) beantwoord, 14 gaven een ontkennend antwoord en 8 
hebben nagelaten deze vraag te beantwoorden. Zij die de vraag beves
tigend beantwoord had den mochten hierna de volgende vragen beant
woorden: 

Indien verkorting van de studieduur bij het huidige programma wordt 
geeist, dan acht ik dit gewenst door: 

a. het verplicht stellen van collegebezoek; 
b. vergroting van het aantal colleges; 
c. het instellen van verplicht/vrijwillig bij te wonen responsiecolleges; 
d. het instellen van verplicht/vrijwillig bij te wonen werkgroepen, onder 

leiding van een speciaal daarvoor aan te stellen docent, handelend 
over de collegestof; 

e. uitbreiding van het aantal bestaande werkgroepen onder leiding van 
candidaat-assistenten; 

f. andere maatregelen : 

Hierbij moet opgemerkt worden, dat men dus meer method en kon aan
wijzen . 

c o 

:c .2' .... Cl ...t::. 
U - U -- -

A B - :~ - :~ E F Q. Q. ... L-
Q) 'i: Q) 'i: 
> > > > 

I 24 I 13 I 56 I 76 I 81 I 80 I 79 ~ 122 I 

Andere maatregelen (F): 

~ 
122 studenten hebben dit onderdeel beantwoord; 39 hiervan zijn voor het 
gebruik van syllabi; 3 willen daarbij klappers van de collegestof van een 
geheel jaer, uit te rei ken aan het begin van dat jaer; 

11 studenten spraken zich uit voor het van universiteitswege aanstellen van 
repetitoren; 

6 vonden een betere studievoorlichting en 2 een betere studiebegeleiding 
noodzakelijk; 

6 waren voor een verkleining van de werkgroepen terwijl 7 studenten het 
wenselijk vonden dat men tentamen kan doen binnen de nu geldende 
beperkingen; 

2 spraken zich uit voor meer schriftelij'ke tentamens op vaste tijdstippen en 
3 studenten voor het verplicht stelfen van het afleggen van bepaalde 
tentamens op bepaalde tijdstippen; 

2 willen de studie meer op de praktijk gericht zien, 3 zien een beperking 
van de colleges als noodzakelijk terwijl 2 een algehele afschaffing daarvan 
voorstaan; 

3 gaven de wenselijkheid van een groter contact met de docenten aan; 

9 willen een ander collegeschema ingevoerd zien. Hierbij werd voornamelijk 
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gedacht aan het geven van een of twee vakken, meer uren per dog en 
bijvoorbeeld een kwartaal lang waarna afsluiting met een tentamen plaats 
vindt; . 

3 waren voor een verandering van de literatuur en 4 wensten een systeem 
als op de middelbare school, d.w.z. elke maand testen etc. 

Incidenteel kwamen Yoor: 

Opleiding voor het tentamen boekhouden; verplichte discussie over de 
stof in een kleine groep; afschaffing van de eerste-jaarstoets en elemen- . . 
taire statistiek in het eerste jaar; meer tentamens samenvoegen; kortere 
zomervakanties; bij benoeming van hoogleraren op didactische kwaliteiten 
letten; verkleining van het aantal studenten door een snellere selectie; 
meer hoogleraren; keuzevakken ook voor het candidaats; verplichte lite
ratuur moet op college behandeld worden; tentamens no kortere tijd laten 
vervallen; splitsing in sociaal- en bedrijfseconomische studie; opnieuw 
organiseren van een "grade-system"; voorlichting met betrekking tot het 
bewustzijn van de wetenschappelijke vorming. 

In het volgende nummer van "Rostra" zult u het vervolg van de enquete 
en de conclusies aantreffen. 
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Weledelgeboren Heren, 

Bijgaand doe ik U enkele opmerkingen toekomen betreffende het artikel 
"Het wei en wee van kopieermachines!" in het nummer van oktober 1965 
van uw blad. 
Zo U daarop prijsstelt geef ik U bij deze toestemming deze opmerkingen 
in uw blad te publiceren. 
Met de meeste gevoelens van hoogachting teken ik, 

H. G. Alblos 

Enkele opmerkingen betreffende 
de kopieermachines 
In het artikel "Het wei en wee van kopieermachines!" in het oktobernum
mer worden in de paragrafen II, III, IV en V enkele dingen bewezen op 
een manier die de rechtgeaarde econoom (dat is iemand met een zeker 
gevoel voor wetenschappelijke exactheid) de rillingen over de van schrik 
bezwete rug doen lopen. 1) Cijfervoorbeelden zijn nimmer in staat welke 
stelling dan ook te bewijzen. 
Ten tweede het volgende: de in parograaf IV geponeerde stelling zal in 
de praktijk meestal weI blijken juist te zijn, doch is als stelling onvolledig 
en ten dele foutief. Hij luidde als voigt: IINeemt de beroepsbevolking toe 
met jaarlijks b %, dan neemt het benodigde aantal kopieermachines toe 
met 2b %, onder de voorwaarde dat b 10 %. De volgende berekening 
zal de onvolledigheid aantonen. 
Stel, dot de beroepsbevolking jaarlijks met b % toeneemt, en dat deze 
stijging zich in dezelfde mate in de gehele volkshuishouding voordoet. 

Aile bedrijven zullen dan met een factor ~~O; b groeien. Het aantal re-

laties stijgt met een faktor ( 1 O~ 0; b F (Wet der kwadraten). De behoefte 

k · h'" d f ( 100 + b)2 D aan opleermac Ines stl19t eveneens met eze actor -100 . e pro-

centuele stijging van het benodigde aantal kopieermachines is dan 

gelijk aan 100 ( ( 10~0; b F - 1 ). Loat ons dit gelijk aan x stellen: 

100 ( (100±jJp ) = x 
100 

uitgewerkt: x = 2b + 1~0 b2
• 

De stelling krijgt dan de volgende gedaante: 
"Neemt de beroepsbevolking toe met jaarlijks b %, dan neemt het be-

nodigde aantal kopieermachines toe met 2b + 1~0 b2 % 2)". De voorwaar

de b ~ 10 % heeft geen enkele zin. 

') We ruiken het! (redactiel 

'I Deze term dien! van haakies !e worden voorzien, zodat er komi Ie slaan: (2b + O,01b'] %. 
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Naschrih: 

De heer H. G. Atblas is zo vriendelijk geweest te reageren op mijn artikel 
"Het wei en wee van kopieermachines".3) 
Het eerste gedeelte van het schrijven wil ik laten voor wat er staat, doch 
het tweede gedeelte juich ik van harte toe, of schoon ik van mening ben, 
genoemde reactie noch een aanvulling noch een correctie vormt op de 
door mij geponeerde consequentie van de "Wet der Kwadraten": "Neemt 
de beroepsbevolking jaarlijks toe met b%, dan neemt het benodigde aanta! 
kopieermachines toe met 2b %, waaraan de voorwaarde is verbonden 
dat de jaarlijkse groei van de beroepsbevolking niet groter mag zijn dan 
10 %; zij is hoogstens een meer "wetenschappelijke" variant op de door 
mij gehanteerde methode. !k dacht dat de heer Alblas tot dezelfde tendens 
zou zijn gekomen, indien hij consequent zou hebben doorgeredeneerd. 
De jaarlijkse stijging van de bevolking is in de verschillende landen anders, 
maar zal doorgaans tussen 1/2 en 3 % liggen. Onder norma Ie omstandig
heden zal de jaarlijkse stijging van de beroepsbevolking hier niet veel van 
afwijken. Neem i'k het extreme geval dat b = 10, dan levert de term 
0,01 b2 % mij 1 % op, dat naar mijn oordeel, vergeleken met de 20 % die 
de term 2b % mij oplevert, mag worden verwaarloosd. De term 0,01 b2 % 
heeft dus geen praktische betekenis. 
Op grond van deze beschouwing kom ik tot dezelfde tendens als die welke 
door mij eerder werd gesuggereerd: "Neemt de beroepsbevolking toe met 
b %, dan neemt het benadigde aantal kopieermachines toe met 2b %, 
waaraan de voorwaarde is verbonden, dat de iaarlijkse groei van de 
beroepsbevolking niet groter mag zijn dan 10 %. Deze voorwaarde mag 
ik eraan toevoegen, omdat zij niet in strijd is met de werkelijkheid. Deze 
voorwaarde moet ik eraan toevoegen, omdat de stelling in haar algemeen
heid niet juist is. 

'J Rostra Economica Amstelodamensia. 14e Jaargang. No.4, oktober 1965, pag. 5 e.\(. 

JAN W. JONKER 
Prinsengracht 598 
tel. 230 523 - 234 80 I 

Franse landwijn vanaf f 1,60 per fles 

Sherry, in mandpullen van 3 en 5 liter, f 4,- per liter 
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Ter beurze 
Op de Amsterdamse effectenbeurs is de voorgenomen invoering van de 
speculatiewinstbelasting reeds lang niet meer het gesprek van de dog. Dot 
is wei enigszins begrijpelijk. Er bestaat aanmerkelijk opwekkender stof voar 
de conversatie. Inmidels komt ons land met een dergelijke heffing in een 
toestand, die veel gemeen heeft met de situatie in de Verenigde Staten. 
Sinds 1942 worden koerswinsten in de V.S. belast tot maximaal 25 %, wan
neer gerealiseerd in een periode longer dan zes maanden. Voor op kortere 
termijn behaalde winsten, geldt het tarief van de inkomstenbelasting. 
De New York Exchange is niet erg gelukkig met dez.e regeling. Economische 
groei is in belangrijke mate afhankelijk van de netto investeringen. Aan
delenkapitaal is voor deze laatste nog immer een der belangrijkste finan
cieringsvormen. De potentiele kapitaalverschaffer in de risicodragende 
sector, ondervindt echter fiscale bezwaren. De groei in de economie wordt 
daarmee beperkingen opgelegd, zo meent men in Wall Street. 

Er zijn nog andere, met elkaar samenhangende, nadelen verbonden aan 
de speculatiewinstbelasting. Begin 1962 hadden de Amerikaanse aandeel
houders een niet gerealiseerde koerswinst van ruim $ 150 miljard. Velen 
onder hen gingen niet tot winstneming over, vanwege de daaraan verbonden 
belastingbetaling. Grote vermogens zijn op deze wijze "ingesloten" en 
worden geremd naar de meest winstgevende aanwending te stromen. 
De i'ngesloten vermogens bevinden zich vnl. in handen van de meer ervaren 
beleggers. Juist hun middelen zijn echter vereist voor de financiering van 
nieuwe ondernemingen. De beginnende belegger zal zich immers vooral 
richten op de z.g. blue chips '). Het aanbod in deze fondsen is echter 
gering en de koersen wilen, markttechnisch gezien, de neiging tot stijgen 
hebben. De verkooplust wordt door uiteraard nog verder door beperkt. 
Anderzijds zullen koersverliezen, door deze fiscaal compensabel zijn, sneller 
gerealiseerd worden. Prof. Harold M. Somers (U.c.L.A.) merkt dan ook op, 
dot de belastingheffing de hausse en baisse op huizen- en effectenmarkt 
zal accentueren. Zelfs meent Somers, dot een instabiele economie daarmee 
bevorderd wordt. Dot laatste wagen wij als een overdrijving te zien. 

In het bovenstaande werd de situatie in de V.S. bezien. Er is nog onvol
doende be'kend, om geheel gerechtvaardigde prognoses te doen t.a.v. de 
toekomstige gang van zaken in ons land. De bezwaren, in de V.S. onder
vonden, zullen echter ook hier opgeld doen, zij het wellicht in mindere 
mate. Voegt men daarbij, het stadium waarin de effectenpopularisering 
zich bevindt, dan lijkt de invoering van de speculatiewinstbelasting niet erg 
gelegen te komen. Ook niet wanneer de heffing de kleine belegger -
zoals het plan - in mindere mate zal treffen. De beurs heeft op dit alles, 
tot op heden, weinig effectief gereageerd. Voor de Vereeniging voar den 
Effectenhandel lijkt ons in deze een took weggelegd. 

Robeco, een van's werels groatste beleggingsfondsen, heeft enige tijd 
geleden een bericht uitgegeven, betreffende de oprichting van de beleg
gingsmaatschappij Ro'linco. De nieuwe beleggingsmaatschappij richt zich 
met name tot de beleggers die streven naar vermogensaanwas, zonder 

') Een groot, geleidelijk groeiend fonds. 
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zich om het daarmee verbonden loge rendement te bekommeren. De be
leggingspolitiek stelt zich geheel in op de z.g. groeifondsen. De spreiding 
van het vermogen zal aanzienlijk geringer zijn dan bij Robeco. 

Het is goed dot op de Amsterdamse effectenbeurs een beleggingsfonds 
verschiint, waarvan nu eindelijk eens exact bekend is waaruit zijn doel
stelling bestaat, met het gevolg dot de belegger kan nagaan, wat hem te 
wac'hten staat. Een omschrijving van het beleggingsdoel ener investment 
trust is in de V.S. echter reeds lang een verplichting. In Nederland heeft 
H. P. W. van Ravenstijn gewezen op de noodzakelijkheid hiervan. Het 
grootste deel der beleggers is anders niet in staat te beoordelen of een 
bepaald beleggingsfonds aan de verlangens voldoet. 

Rolinco zal in eerste instantie een keuze doen uit 67 fondsen. Bij de opstel
ling van deze keur van groeifondsen zal het verleden van de betrokken 
bedrijven ongetwijfeld een grote rol hebben gespeeld. Van 17 der 18 
vermelde Amerikaanse bedrijven bevonden zich de winsten over de laatste 
twaalf maanden op een historisch hoogtepunt. Bij aile bedrijven kon ge
durende vier van de vijf laatste jaren een winsUoename geconstateerd 
worden. 
Overigens is het overgrote merendeel van de fondsen waaruit Rolinco op
gebouwd zal worden, ook in de portefeuille van Robeco aanwezig. Het 
accent ligt bij de laatste echter op het rendement, de 67 Rolinco fondsen 
vormen in de Robeco portefeuille slechts 17 % van het vermogen. 

Het is van groat belong, dot men zich heeft voorgenomen de spreiding in 
de nieuwe portefeuille beperkt te houden. Een fondsenbezit als dot van 
Robeco is met ca. 500 verschillende aandelen, moeilijk te overzien en 
daarmee nauwelijks hanteerbaar. Het is jammer dot Rolinco de beperkte 
spreiding niet statutair heeft vastgelegd, zoals Interwaarden dot bij de 
oprichting deed. De belegger loopt nu het risico dot Rolinco, bij een grote 
kapitaaltoename, gedwongen zal zijn de spreiding te vergroten. Grote 
pakketten in €len aandeel brengen immers de verhandelbaarheid in gevaar. 
Bij een groot aandelenkapitaal van de onderneming waarbij het be leg
gingsfonds een belong heeft genomen, zal dit probleem zich waarschijnlijk 
niet voordoen. Het zijn echter niet aileen mammoefbedrijven, die tot de 
groeifondsen behoren. 
Een beperkte omvang van het beleggingsfonds heeft als nadeel dot de 
beheerskosten relatief hoger zullen zijn dan bij de grotere. De betere 
resultaten kunnen dit nadeel echter meer dan goedmaken. De Nederlandse 
Consumentenbond heeft hier, in een goed opgestelde maar weinig z.involle 
publicatie, terecht nog eens op gewezen (1965). 

Kunnen wij over de structuur van Rolinco wei enthousiast zijn, iets anders 
is het gesteld met onze mening betreffende het moment van introductie. 
En zijn aanwijzingen dot de grote opgang van de groeifondsen enigszins 
tanende is. Het is zeer de vraag of de opgejaagde koers-winstverhoudingen 
zich zelf op den duur kunnen waarmaken. De kwetsbaarheid komt met 
name aan het licht in perioden waarin de rentestand de neiging heeft te 
stijgen. Dit laatste doet zich niet aileen voor in de E.E.G.-Ianden. Ook in 
de V.S. heerst enige ongerustheid omtrent het verloop van de interest. 
Mocht er een stabilisatie op verhoogd niveau plaatsvinden, dan zal het 
publiek een voorkeur hebben voor de beleggingsobiecten met een hoger 
rendement. Het doe! van Rolinco - vermogensaanwas voor de aandeel-
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houders - lijkt onder de huidige omstandigheden erg moeilijk te ver
wezenlijken . 

Nu is "timing" in beleggingszaken een uiterst ingewikkeld onderwerp. Er 
zijn op dit gebied een aantal technieken waarvan enkele in staat zijn het 
verleden op redelijke wijze te verklaren. De technie'k is daarentegen slechts 
waardevol wanneer er een bepaalde voorspel'ling mee gedaan kan worden. 
Op dat punt blijken de technieken vaak tot minder juiste uitkomsten te 
komen. ' 
Op uitsluitend fundamentele gronden kan men de keuze van het moment 
van Rolinco's oprichting dan ook niet veroordelen . 

F. Hendriks 

PeIser, Harnelber9, ual1 Til ~ Co. 
ACCOUNTANTS - AMSTERDAM . ARNHEM ·'S-GRAVENHAGE - HAARLEM - ROTTERDAM 

Wij zouden gaarne in contact komen met 

DOCTORANDI en/of CANDIDATEN 
in de ECONOMIE 
die zich voorbere iden op het accountantsexamen of voor
nemens zijn zulks te doen. 

In de uitoefening van het openbare accountantsberoep 
zijn diverse mogelijkheden tot specia lisatie, zowel in de 
adviserende a ls in de controlerende funktie. 

Van de aanvang af bieden wij een goede honorering, 
waaraan o,a , een studiekostenregeling is verbonden . 

Brieven te richten aan het secretariaat van de maatschappij, Jan 
Luykenstraat 7, Amsterdam, tel. 736770. 
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Frese~ Hogeweg~ Meyer & Horchner 
accountants 

zoeken contact met 

economen 
die belangstelling hebben voor 
een practische scholing tijdens de 
duur van hun universitaire oplei
ding tot accountant. 

Brieven te richten aan het adres: 

Beethovenstraat 198. Amsterdam 
telefoon 73 75 55 

bfinkman
l 

s 
boekhandel 

economie 
hande/s
wetenschappen 
belastingen 

Hartenstraat 12 - Amsterdam -C - telefoon 244085 





Wij vragen voor onze centrale 
administratie te 't Harde (Gld .) 
een Jonge 

energieke 
medewerker 

met academische opleldlng. 

Hij kriJgt tot taak de verdere ultbouw 
van de electronische informatle-verwerklng. 
waarmede reeds een begin is gemaakt. 

Een opleldlng kan gevolgd worden om vol
doende kennis te verkrUgen aangaande 
analyserlng. systematisering programmering 
etc. 

De volle medewerking zal worden verleend bij het 
verkriJgen van hulsvestlng In de omgeving van 

het Veluwe-Randmeer. 

Ultvoerige soll icitaties van hen, die 
over voldoende Inventlef vermogen 

beschikken, worden gaarne In
gewacht op het adres 
Koekoeksweg 2, 't Harde. 

AAHH EMINGS - EN WEGEN BOU WB ED RI.IF 

GRON INGEN-'THARDE(GlD.)-DEN HAAG-VUGHl 

Centraa1 kantoor: " Harde (Gld.) Koekoeksweg 2 


